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Què és el Districte Cultural de
l’Hospitalet? Si s’hagués d’ex-
plicar a un veí qualsevol, com li
faríem entendre? Aquestes són
les preguntes que van donar peu
a l’elaboració d’un reportatge so-
bre un dels projectes més inter-
nacionals del govern de Núria
Marín i que va portar l’alcaldes-
sa a viatjar pel món assegurant
que l’Hospitalet era el nou Brook-
lyn de Barcelona. Gairebé una dè-
cada després, podem afirmar de
manera categòrica que la ciutat
ha esdevingut un refugi per a ar-
tistes? De respostes, com sempre,
n’hi ha per a tots els gustos. En-
trem a repassar-les. 

TALENT PER METRE QUADRAT
No cal dir que per a la tècnica res-
ponsable del Districte Cultural,
Mireia Mascarell, la resposta és
clara. En una conversa amb Lí-
nia L’H, sentencia que la ciutat
“mai havia tingut tant de talent
per metre quadrat”. I hi aporta
dades: actualment hi ha entre
400 i 500 agents culturals –és a
dir, des de tallers com Vitralls Bo-
net, des d’on diuen sentir-se
“molt a gust” a la ciutat, fins a ar-
tistes individuals– instal·lats al
Districte Cultural. D’aquests, un
80% són projectes petits “alta-
ment innovadors”, mentre que
l’altre 20% són iniciatives més
grans com Urbine o Zowie. “La
moguda artística de l’Hospitalet
no s’està produint enlloc”, rebla. 

No opinen igual des de La
Fundició, entitat que impulsa
projectes culturals de barri. Un
dels seus membres, Francisco J.
Rubio, considera que el Distric-
te Cultural té a veure més amb la
“generació d’un imaginari” i que
“no respon a les necessitats de la

ciutat”. Ara bé, abans d’entrar en
polèmiques, cal fer cinc cèntims
de la seva gènesi. I per fer-ho hem
de viatjar al 2013, quan el procés
de participació L’H On va deter-
minar que calia donar una em-
penta a la cultura. Albert Merca-
dé, responsable de la Fundació
Arranz Bravo, va viure intensa-
ment aquells moments inicials
d’un projecte que va contribuir a
promocionar. “S’encarrega al fi-
lòsof Josep Ramoneda un pla cul-
tural per a la ciutat, i s’adona que
hi ha un polígon industrial amb
potencial”, rememora. 

REAPROFITAR EL POLÍGON
Està parlant de la zona industrial
compresa entre el Centre, Sant
Josep, Santa Eulàlia i Bellvitge.
D’aquesta manera, a través de
l’arribada d’artistes que passarien
a ocupar les naus en desús, es re-
generaria una zona deprimida
de la ciutat i es generaria riquesa.
Tanmateix, aquella zonificació
es va demostrar ineficaç, ja que

deixava fora artistes que s’ha-
vien instal·lat abans a la ciutat.

Una d’elles és Nevenka Pavic,
que fa dues dècades que treballa
l’art públic i comunitari a l’edifi-
ci Freixas. “L’Ajuntament es va
adonar de l’error i va ampliar el
mapa per incloure’ns-hi”, expli-
ca. Pavic, coneguda per diverses
intervencions artístiques a la
ciutat, reivindica una gestió més
participativa dels espais del Dis-
tricte. Així mateix, lamenta que
el pressupost és més aviat “limi-
tat”. Segons dades dels comptes
municipals, l’Ajuntament dedica
al voltant de 400.000 euros al
projecte i posa a disposició una
oficina que “acompanya” els ar-
tistes que s’instal·len a la ciutat,
tal com indica Mascarell. 

EL DISTRICTE GENTRIFICA?
I d’on venen aquests artistes? Pa-
vic apunta al procés de gentrifi-
cació que ha patit el barri del Po-
blenou de Barcelona, que ha ex-
pulsat uns artistes que han tro-

bat a la veïna l’Hospitalet uns llo-
guers més assequibles. Aquest fe-
nomen ve d’abans del germen del
Districte Cultural i el consistori
se l’acaba fent seu, hàbilment per
a uns, de manera “oportunista”
per a altres. “Ramoneda va ser el
reclam per reforçar una idea
que no té cap originalitat”, de-
nuncia Rubio. 

Des d’aquesta entitat avisen
que el Districte Cultural gentri-
fica, ja que ha vingut acompanyat
d’operacions immobiliàries “di-
rigides a una clientela diferent del
ciutadà mitjà de l’Hospitalet”. Un
exemple és la promoció de pisos
d’alt standingAQ Les Arts, cons-
truïda davant de l’edifici Freixas,
o els que s’estan aixecant a l’a-
vinguda del Carrilet amb Rambla
Marina. “El Districte Cultural és
més un projecte econòmic”, diu.

Per contra, tant Mercadé com
Mascarell incideixen en el fet que
a l’Hospitalet no s’estan instal·lant
grans empreses, que són les que
fan pujar els lloguers. “No s’ex-

pulsa ningú”, indica Mascarell,
que assenyala que són els artistes
els principals perjudicats per l’al-
ça dels lloguers de les naus. 

ASSIGNATURA PENDENT?
Una altra qüestió controvertida,
i tornant a la pregunta del prin-
cipi, és si el Districte Cultural in-
terpel·la i sedueix el veïnat. En
aquest sentit, Rubio considera
que hi ha un cert abisme entre les
activitats del Districte Cultural i
els barris. Mascarell, però, respon
que cada any impliquen uns 150
agents culturals en activitats amb
entitats i escoles “que tenen un
impacte real sobre el territori”, i
posa d’exemple el Festival CREA,
que es farà el novembre. 

Així i tot, Mercadé reconeix
que, malgrat l’esforç, arribar més
a la ciutadania encara és una “as-
signatura pendent”. Amb tot, opi-
nions diverses per dirimir si l’Hos-
pitalet passa de ser ciutat dormitori
a “la ciutat sense son”, com va glos-
sar Lorca quan va ser a Brooklyn.

Somniant amb la cultura
» L’Hospitalet és, com deia Marín, el nou Brooklyn barceloní? Analitzem la realitat del Districte Cultural
» La gentrificació i l’impacte sobre el veïnat centren el debat d’un projecte que atrau artistes d’arreu

Exposició ‘De la Tierra’, de Lolo&Sosaky, a La Veloz, una antiga fàbrica de la Riera dels Frares. Foto: Aleix Plademunt

F. J. Rodríguez
L’HOSPITALET
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Si has vist el programa
#GeneracióPornoTV3 i
tens canalla a casa i/o

formes part de l’equip educatiu d’una
escola i demà mateix no comences a
moure cel i terra perquè la teva cana-
lla rebi una bona educació sexual des
d’ara mateix, has de tornar a veure el
programa.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Me pregunto qué sen-
tido tiene que un di-
putado electo, deposi-

tario de la representación de la nación,
no pueda rectificar en el instante si-
guiente un voto equivocado emitido a
viva voz y desde el escaño. ¿Quién
defiende esta regla que dejó de tener
lógica en tercero de primaria?

@apuente

[Sobre el fet de no con-
vidar crítics al teatre]
Llavors et preguntes: què

passaria si, no només els crítics, també
els periodistes culturals, deixassin de re-
bre llibres, invitacions al teatre, l’òpe-
ra, el cinema; si els periodistes d’esports
haguessin de pagar l’entrada als partits
i competicions. Etcètera.

Ja fa 6 (sis) anys de l’1
d’octubre del 2017 i
aniria sent hora que su-

peréssim el trauma i tot això de “vau
enganyar la meva besàvia de 147 anys”
i “jo tenia una maleta plena d’il·lu-
sions” i “m’ho vaig jugar tot anant a ta-
llar una carretera amb el meu Volks-
wagen T-Roc”.

@lluciaramis@SilCatNa

La lupa

En la massificació del litoral, i fins i tot de les
platges, el turisme, primer, i els grans es-
deveniments, després, han estat factors de-
terminants. A casa nostra, l’exemple més pa-

radigmàtic d’això és Barcelona. Cada cop són més els
turistes i menys les veïnes les que omplen els carrers
dels barris de mar. I, de fet, es calcula que la meitat
dels cinc milions d’usuàries que freqüenten les plat-
ges cada any no són veïnes de la ciutat. Amb tot, no
sempre ha estat així.

Des de fa dècades, el litoral de Barcelona ha vis-
cut a mercè de les onades dels interessos econòmics
i especulatius que han governat la ciutat. La prime-
ra sacsejada va ser preolímpica, quan l’alcalde Pasqual
Maragall va impulsar una reforma urbanística que
transformaria el litoral barceloní per sempre. L’eslò-
gan durant anys va ser “obrir la ciutat al mar”. No obs-
tant això, la realitat és una mica menys prosaica. Si
la ciutat seria un aparador internacional durant les
olimpíades, era necessari fer del seu litoral i de les se-
ves platges un nou atractiu turístic. I no hi ha dubte
que es va aconseguir.

El 3 d’agost del 1987 s’inicià el procés d’enderro-
cament del barri d’Icària sota la consigna que entre
el mar i la ciutat no hi tenia cabuda la ciutat indus-
trial. El nou paradigma econòmic era el turisme i ca-
lia fer net, “endreçar” el litoral i expulsar la pobresa.

Avui, de tota aquella operació cosmètica i urbanísti-
ca en queden els més de nou quilòmetres de platges
encaixades entre la Ronda Litoral i els espigons. Però
també, com deia a l’inici, els milions de turistes que
les visiten cada any.

Tanmateix, el turisme, com una plaga de llagos-
tes, tot ho esgota. Anys i anys promovent un turisme
de sol i platja han acabat per massificar les platges i
el litoral, fet que, de retruc, ha forçat la pèrdua del seu
atractiu turístic i econòmic. Aquesta és la paradoxa

perversa de la indústria turística. En aquest context
de saturació, l’única manera de continuar girant la roda
és trobant nous nínxols de negoci com són els grans
i massius esdeveniments esportius i culturals que han
proliferat els darrers anys.

És per això que, aquest estiu, la Vuelta ciclista
va donar el tret de sortida a la platja del Somor-
rostro, o fa un temps que s’organitzen els concerts
de la Mercè a la platja del Bogatell i el Primavera So-

und al Parc del Fòrum. És una tendència genera-
litzada arreu del Mediterrani i especialment a casa
nostra. Cada cop són més els macroesdeveniments
que s’organitzen al litoral, i podem dir que el mo-
ment àlgid el viurem amb la Copa Amèrica de Vela
que es farà l’any vinent.

Són les platges i el litoral un espai adequat per fer
aquest tipus d’esdeveniments? Segurament, no. No
només pel gran volum de visitants que ocupen les plat-
ges desplaçant les veïnes –en el cas de la Copa Amè-
rica es calcula que seran centenars de milers–, sinó
per l’impacte sobre l’ecosistema marí en forma de re-
sidus i pressió antropogènica. Ben mirat, és una ob-
vietat que quaranta mil persones sobre la sorra en el
concert de la platja del Bogatell no és acceptable am-
bientalment.

Al cap i a la fi, hem oblidat que les platges són en-
torns naturals que proveeixen de serveis ambientals,
climàtics i socials bàsics per al nostre benestar. Fins
i tot les platges urbanes com les de Barcelona. I d’ai-
xò se’n parla més aviat poc. Perquè en un país en què
hem fet de la costa un desert de ciment, la cosifica-
ció ha impregnat la nostra mirada del litoral. Per això,
faríem bé d’enterrar aquest model de gestió caduc, po-
sar els llums llargs i dedicar tots els nostres esforços
per fer de les nostres platges entorns més resilients i
adaptats a la nova realitat climàtica.

Quaranta mil persones sobre 
la sorra en un concert a la platja 
no és acceptable ambientalment

per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

La cosificació de les platges
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Neguit veïnal pel tancament 
“temporal” de l’auditori de la Torrassa1

2
Aturat el concurs de superintendent a l’espera
de la via penal contra Dosaigues i Castro

L’Hospitalet busca blindar-se 
contra el perill dels ciberatacs

L’AMB dona el vistiplau 
al PDU Biopol-Granvia

El + llegit línial’H.cat
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Vitralls Bonet celebra el seu 
centenari a Can Trinxet

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia L’H no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@324cat: El jutjat 3 de Múrcia ha obert una
investigació per esbrinar les responsabili-
tats de l’incendi en tres discoteques de Múr-
cia que va acabar amb 13 víctimes mortals.

@SrJimvill: Crec que Villarejo ja fa com
aquests espectacles teatrals on el públic li
diu tres o quatre paraules abans de co-
mençar i ell et munta una història.

#VillarejoUnchained

@CatalunyaRadio: Pedro Sánchez ja és
oficialment candidat a la investidura: el
27 de novembre és la data límit per acon-
seguir-ho. 

#CamíALaInvestidura #TragèdiaAMúrcia

Safata d’entrada

ABarcelona hi ha més de 30
barris on conviuen per-
sones de 180 nacionalitats

diferents; una extraordinària di-
versitat que ens enriqueix.

La població immigrada s’ha
estès per tota la ciutat en els úl-
tims anys, suposant un aug-
ment generalitzat, a excepció
del 2018, quan quatre districtes
no van experimentar aquest
creixement.

Actualment, l’Eixample és el
districte amb més població es-
trangera, amb 61.546 residents,
seguit de Ciutat Vella, amb
52.214, i Sant Martí, amb 45.556.

Un exemple d’aquesta di-
versitat és, doncs, Ciutat Vella,
on la comunitat estrangera més
nombrosa és la d’origen pakis-
tanès (12%), seguida de les per-
sones d’origen italià (11,7%) i de
les d’origen filipí (8,9%).

És necessari, més que mai,
que les institucions facin políti-
ques actives dirigides a les ne-
cessitats de la nostra societat
cada cop més diversa. Malaura-
dament, hi ha escassa repre-

sentació de ciutadania d’origen
divers a les institucions. Hi
falta diversitat; persones de
procedència diversa que pu-
guin entendre els relats i les vi-
vències de les persones immi-
grades des de l’empatia i la vi-
vència pròpia.

La manca de representació
de ciutadania d’origen divers a
les institucions reflecteix una
manca de sensibilitat, la qual
cosa és preocupant, especial-
ment en partits que promouen
una Barcelona més inclusiva.

S’ha de treballar en polí-
tiques que fomentin la inclu-
sió i la cohesió social i no
caure en estratègies de divisió
multicultural que només bus-
quen avantatges electorals a
curt termini mitjançant les
quotes de partit.

S’ha de treballar entenent

la història de la nostra ciutat.
Comprenent l’envelliment de
la població i posant el focus en
polítiques que ens permetin
mantenir l’estabilitat i el ben-
estar, tant social com econò-
mic, per a tothom.

Tenim un deure, tant com
a societat com pel que fa a les
polítiques que es fan des dels
partits polítics. Hem d’abordar
els reptes actuals en gestió de
la diversitat, on s’inclouen les
reticències que pateixen les
persones immigrades en ma-
tèria d’empadronament, la llui-
ta contra les lleis migratòries
injustes i l’abolició del racisme
institucional.

Ens hem de regir per les
necessitats de la societat, fent
polítiques que s’adaptin a les
realitats diverses de la nostra
societat.
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El clamor de la nostra societat
per Jordi Callejo

Els semàfors

El servei de bicicleta compartida
metropolità, l’AMBici, havia
d’entrar en funcionament a
l’abril a l’Hospitalet. Som a

l’octubre, però, i encara no s’ha
desplegat a la ciutat. L’AMB 
i l’Ajuntament prometen que 
es farà abans d’acabar l’any.

pàgina 11AMB

Ferran Soriano és un dels
artistes més prolífics de

l’Hospitalet i moltes de les seves
escultures estan instal·lades a
diferents barris de la ciutat. 
Ara, el Museu ha estrenat una
mostra que repassa la seva

carrera artística. 
pàgina 14Ferran Soriano

Veïns de Collblanc-la Torrassa
reclamen des de fa cinc anys
que l’Ajuntament instal·li

marquesines a diferents parades
de bus per protegir-se del sol, 
el vent i la pluja. Denuncien que
a Riera Blanca les parades del
costat barceloní sí que en tenen.

pàgina 18Ajuntament
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El discurs de l’odi en línia, en totes les seves
formes –per raons d’origen o ètnia, edatis-
me, discapacitat, llengua, religió o creences;
per sexe, identitat de gènere, orientació se-

xual o altres característiques o condicions personals–
, suposa una greu amenaça per a l’estabilitat i la de-
mocràcia dels territoris, amb evidents conseqüències
per al benestar i la salut física i mental de la població,
amb especial incidència en els i les adolescents, i so-
bretot les dones. Prevenir-lo i combatre’l és un rep-
te cada vegada més apressant per als governs nacio-
nals, autonòmics i locals, a causa de la manca de de-
núncia i d’eines per a la neutralització eficaces.

Actualment, 9 de cada 10 persones entre els 16 i
els 24 anys, segons dades generals i sense desagregar,
utilitzen les xarxes socials (segons dades de l’INE), cosa
que fa que en aquests espais s’estableixin els vincles
i les relacions quotidianes entre el jovent i, per tant,
ja constitueixen un nou escenari on perpetuar els rols
i estereotips sexistes que ja patim al món offline. Per
tant, la difusió de discursos d’odi i de la violència en
línia (sigui a través de ciberassetjament, amenaces di-
rectes o violència física, crims d’odi i violacions de pri-
vacitat) ja és un greu problema de primer ordre que
afecta especialment dones adolescents i joves, difi-
cultant-los sovint l’ús i el gaudi de les tecnologies di-
gitals en una època en la qual són clau per al desen-
volupament personal i professional.

Pel que fa als abusos i assetjaments sexuals a les
xarxes, en menys d’una dècada s’han multiplicat per
cinc a Espanya aquests delictes de contacte mitjan-
çant tecnologia amb menors de setze anys amb fina-
litats sexuals. I en concret, més d’un 25% de les do-
nes d’entre 16 i 25 anys a Espanya han rebut insi-
nuacions no apropiades a través de les xarxes, segons
dades de l’Observatorio Nacional de Tecnología y So-
ciedad. Les conseqüències per a la salut de les dones
i adolescents ja s’estan quantificant: el 54% de les do-
nes que han patit assetjament a través de les xarxes
socials han experimentat atacs de pànic, ansietat o es-
très, i el 42% de les nenes i joves han patit estrès emo-
cional, baixa autoestima i pèrdua de confiança.

A Santa Coloma de Gramenet, conscients que des
de les ciutats podem avançar, des de la proximitat i
la implicació del jovent, en la lluita eficaç contra els
discursos d’odi i les violències en línia, en totes les se-
ves dimensions, així com en les seves devastadores
conseqüències, els passats dies 14, 15 i 16 de setem-

bre hem organitzat a La Ciba les jornades interna-
cionals de presentació del projecte FAST LISA (‘Llui-
tant contra els discursos d’odi a través d’un enfoca-
ment legal, sociolingüístic i de les TIC’, en les seves
sigles en anglès), una important iniciativa de la qual
sentireu molt a parlar, impulsada per l’Ajuntament de
Santa Coloma de Gramenet i la Universitat Autòno-
ma de Barcelona (UAB), juntament amb altres ajun-
taments de ciutats d’Itàlia, Alemanya i Estònia, i fi-
nançada per la Unió Europea.

Sota el paraigua del FAST LISA, els municipis de
Santa Coloma, Ravenna i Dreieich, conjuntament amb
els experts del món acadèmic, estem treballant per dis-
senyar i posar en pràctica un protocol estàndard con-
solidat i transfronterer que girarà al voltant de l’ús mul-
tidisciplinari d’eines informàtiques, de coneixements
jurídics i de la participació activa dels i les joves, que
han estat i són els veritables protagonistes i el motor
del projecte i dels grans reptes comunitaris vers la llui-
ta contra el llenguatge d’odi.

Durant aquests dies de trobada a la ciutat de San-
ta Coloma, hem reunit una seixantena de participants,
entre els i les joves integrants del FAST LISA, d’en-
tre 18 i 30 anys, especialistes multidisciplinaris i re-
presentants governamentals i tècnics municipals de
convivència i mediació, per donar a conèixer i com-
partir coneixement, experiències i bones pràctiques
en l’àmbit de la identificació i la lluita contra la inci-
tació a l’odi en línia. L’objectiu final de les trobades
i, per tant, del FAST LISA, és capacitar els i les joves
participants, que hem denominat ‘ambaixadors i
ambaixadores locals’, per aplicar un pla d’acció co-
munitari a les ciutats amb l’objectiu de poder fer pre-
venció eficaç i efectiva de conflictes, episodis d’odi, dis-
criminació i intolerància amb eines innovadores.

Sabem que els discursos d’odi afecten els drets i
els valors fonamentals de les persones, el benestar i
la qualitat de vida, amb especial repercussió –a tra-
vés de les xarxes– en el desenvolupament, la seguretat
i el benestar del jovent. Per ajudar-los a protegir-se

cal fer-ho a través d’eines i aplicatius que formin part
del llenguatge i la comunicació habituals dels i les jo-
ves, del seu món i espai de comunicació. En aquest
sentit, en les primeres fases del FAST LISA, a través
del joc i d’eines basades en aplicacions com l”Edu-
cational Chat About Hate Online (ECHO)’, presentades
en les jornades a La Ciba, hem pogut analitzar aquest
fenomen i eines per a diversos escenaris i diferents for-
mes, com una primera fase d’identificació, cabdal per
conèixer i poder combatre aquest enemic permanent.

La següent fase del FAST LISA serà difondre i com-
partir l’aprenentatge de la formació rebuda per part
dels ambaixadors i ambaixadores amb estudiants de
Secundària (d’11 a 14 anys), estudiants de Batxillerat
(de 15 a 19 anys) i les ONG/OSC/associacions que tre-
ballen en l’àmbit de la inclusió social. Més concreta-
ment, els ambaixadors i ambaixadores locals impar-
tiran tallers en els centres escolars on els i les estu-
diants de Secundària i Batxillerat debatran sobre la
incitació a l’odi a Internet, presentaran casos concrets
dels quals han estat víctimes i/o dels que han tingut
notícia i posaran a prova el quadre de comandaments
i l’aplicació del projecte.

Els ambaixadors locals també contactaran amb
associacions juvenils i entitats que treballin amb jo-
ves per dur a terme grups de debat i avaluar la pos-
sibilitat de crear una comunitat digital de joves ca-
paços de detectar i aturar la propagació del discurs
de l’odi mitjançant diferents estratègies, inclosa la
recopilació de dades i de bones pràctiques per do-
nar suport a la seva acció. Alhora, seran els encar-
regats i les encarregades de posar en marxa una cam-
panya en línia de sensibilització innovadora i inter-
activa dedicada a promoure noves narratives de llui-
ta contra el discurs d’odi a la xarxa.

A través de projectes com el FAST LISA estem
transmetent al jovent i a la societat que la llibertat d’ex-
pressió no significa llibertat per difondre odi, intole-
rància i violència a les xarxes socials, ni és un sal-
conduit per transmetre desinformació nociva que cau-
si danys en el món real. Tenir clar, doncs, que la lli-
bertat d’expressió acaba davant l’odi que incita a la dis-
criminació, l’hostilitat o la violència. I que la clau per
erradicar aquests discursos i violències que es pro-
dueixen en línia i fora d’ella s’ha d’abordar des de la
innovació i amb la imprescindible participació, alta-
veu i implicació dels mateixos joves, que seran cab-
dals i motor per avançar cap a una societat millor.

Les millors
perles

“La Mònica viu en un poble i ha acceptat una feina al centrede la ciutat. Al principi dubtava, però ara va i torna en tren”.
És el cas que explica la nova campanya del govern espanyol, que
du el lema “No és màgia, són els teus impostos”. Ciència-ficció.

Jaume Alonso-Cuevillas ha patit la mossegada d’unmero. L’advocat ha compartit una imatge de la terrible
ferida que li va provocar el peix de metre i mig que li va
agafar “fins al canell amb la boca”, tal com va dir a TV3.

Sí o no. Les opcions eren senzilles i tots dos tenien clares lesseves respostes, però el diputat del PSOE Herminio Sánchez
i el diputat de Junts Eduard Pujol es van equivocar a l’hora de
votar al Congrés i van dir “sí” a la investidura de Feijóo. Molt bé.

Drama absolut. Una tiktokerha fet un vídeo plorant
desconsoladament perquè la bateria del seu nou

iPhone dura molt poc i a la botiga “només” li han ofert
tornar-li els diners perquè se’n pogués comprar un altre.

LA FOTO

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Combatre els discursos d’odi a les xarxes

Marta Vidal/ACN

La llibertat d’expressió acaba
davant l’odi que incita a la

discriminació o la violència
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@PunsodaRicart: Tinc un immens ta-
lent per agafar de la biblioteca llibres ex-
cepcionals i comprar-me uns mòmios
terribles.

@Soniapuc: Diria que “el tren” és una de
les coses que més allunya la gent normal
de polítics i polítiques i d’estrelles de la co-
municació.

@janetsanz: Que en plena emergència
climàtica les companyies continuïn im-
pulsant vols curts que tenen bones alter-
natives en tren és una barbaritat.

Tribuna

Calgary és el nou model de referència per trans-
formar els districtes econòmics? Almenys és
el que The Washington Post va defensar fa
uns mesos en un extens article del seu equip

editorial. El diari nord-americà lloava l’estratègia de
la ciutat canadenca per recuperar el seu downtown,
colpejat per la crisi del preu del petroli del 2014 i, més
recentment, per la covid i la implantació del teletre-
ball. La reacció de les autoritats municipals ha estat
impulsar la reconversió dels metres quadrats d’ofici-
nes que han quedat buits –inclosos edificis sencers–
en habitatges, per atraure residents i evitar que el dis-
tricte econòmic es converteixi en un desert urbà, per
la desaparició, també, d’activitats associades com la res-
tauració i altres serveis.

Aquesta ciutat d’1,4 milions d’habitants a l’estat d’Al-
berta –conegut com la Texas del Canadà per la seva im-
portant indústria del petroli i el gas– és, en efecte, el mo-
del que intenten imitar altres metròpolis canadenques
i dels Estats Units per fer front a la crisi dels seus res-
pectius downtowns. La pregunta és si el model de Cal-
gary és traslladable a Europa i a l’àrea metropolitana de
Barcelona en concret per combatre la crisi del sector de
les oficines.

La covid i el confinament van implantar arreu el te-
letreball. Avui, gran part d’empreses i administracions
públiques han consolidat un model híbrid, en el qual un
bon nombre d’empleats van a treballar de manera pre-
sencial només dos o tres dies a la setmana. La resta de
dies ho fan des de casa.

Segons l’Enquesta de Població Activa (EPA), el
2019 teletreballaven a Catalunya el 8,6% dels ocupats;
el 2020, en plena pandèmia, aquesta xifra va pujar fins
al 19%, i el 2022 va baixar al 15,9%, que encara és el do-
ble d’abans de la covid. I segons dades de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona, en el primer trimestre del 2023
la superfície d’oficines en oferta de lloguer s’estava re-
duint, mentre que el preu augmentava. Es podria con-
cloure, doncs, que hi ha hagut una certa tendència cap
al retorn als despatxos, tot i que no sembla prou signi-
ficativa. Aquesta tendència coincideix amb el debat en-
cetat en grans empreses que tornen a posar en valor la
presencialitat.

Hi ha grans diferències entre les ciutats nord-ame-
ricanes i les europees. Tret d’algunes excepcions a ban-
da i banda de l’Atlàntic, les primeres són extenses i

acostumen a concentrar l’activitat econòmica als
downtowns o districtes econòmics. A Europa, trobem
concentracions de negocis similars als downtowns a
la City de Londres, per exemple, però s’imposa més
el model de diversitat d’usos a tota la ciutat. És el cas
de Barcelona i la seva àrea metropolitana. Tot i que
hi ha zones amb una certa concentració d’oficines, com
el 22@ i la plaça Europa, a l’Hospitalet, per citar-ne
només dues, no tenen la magnitud d’una City o d’un
downtown.

Fa pocs mesos, la consultora Ernst & Young va fer pú-
blic un estudi sobre el mercat immobiliari d’oficines a
Madrid i a Barcelona on constatava una pèrdua d’inte-
rès inversor en un mercat que es considera sobreofer-
tat. Segons el citat informe, a Barcelona hi ha 8.000 ofi-
cines que es podrien reconvertir en habitatges.

Tot plegat podria fer pensar que transformar oficines
en residencial a l’estil Calgary podria ser la solució al
nostre problema endèmic de l’habitatge. Doncs res més
lluny. En primer lloc, gran part dels tenidors d’oficines
són privats que buscaran la màxima rendibilitat dels
seus immobles i, per tant, amb gens d’interès per ofe-
rir preus assequibles en cas que poguessin convertir ofi-
cines en habitatges. D’altra banda, caldria veure com
legalitzar aquest canvi d’ús. Tampoc té a veure el nos-
tre ordenament jurídic en aquesta matèria amb els dels
Estats Units i el Canadà, molt més permissibles i me-
nys protectors.

Malgrat tot, cal tenir en compte que, almenys a Bar-
celona, serà complicat tornar enrere amb el teletreball.
Sindicats i comitès d’empresa ho consideren una con-
questa i ho posaran molt difícil. Fa poques setmanes, un
estudi de l’International Workplace Group destacava que
la capital catalana és una de les millors ciutats per tele-
treballar. I ho és pel clima, l’oferta cultural i l’ambient
cosmopolita, entre altres raons. Vaja, que el teletreball
ha vingut per quedar-se, i el que podem esperar és una
tendència a reduir l’ocupació de les oficines. Les empreses
necessiten menys espai i ara mateix no és una bona in-
versió. A més, el fenomen del coworking s’està impo-
sant per a petites empreses i autònoms.

El problema de l’habitatge a casa nostra només es pot
encarar des de polítiques públiques que posin oferta as-
sequible al mercat per intervenir en el preu. La trans-
formació del downtownde Calgary està sent tot un èxit
als Estats Units i al Canadà, però no és el nostre model.

Flaixos

Transformar oficines 
en residencial 

a l’estil Calgary 
podria ser la solució 

al problema endèmic 
de l’habitatge, però no és

el nostre model. 
El problema de l’habitatge

a casa nostra només 
es pot encarar des de
polítiques públiques 

que posin oferta
assequible al mercat 

per intervenir en el preu

“

“
per Xavi Casinos

Podem importar el model Calgary?

Fo
to

: A
C

N



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
9 | 

Octubre 2023 línial’H.cat



Octubre 2023

Ciutat
| 10

línial’H.cat

El Ple fa un nou pas 
per ampliar el Gran Via 2

COMERÇ4Durant la sessió ple-
nària del setembre es va aprovar
de manera provisional una mo-
dificació puntual del Pla Gene-
ral Metropolità (PGM) per donar
llum verda a l’ampliació del cen-
tre comercial Gran Via 2. 

L’operació contempla un
creixement del sostre comer-
cial de la gran superfície de fins
a 9.100 metres quadrats –no en
extensió–, que van a càrrec de
terrenys de propietat municipal
a Bellvitge i de les Planes. D’a-
questa manera, l’Ajuntament
ingressarà prop de 12 milions

d’euros, que serviran per im-
pulsar el centre cultural a la
Cosme Toda i la rehabilitació del
castell de Bellvís. A més, 4,2
milions d’aquests s’invertiran
en el parc municipal d’habitatge.

L’operació genera neguit en-
tre els comerciants de la ciutat.
Així ho van traslladar a Línia L’H
a l’abril, quan es va portar per pri-
mer cop aquesta operació al Ple.
Sigui com sigui, ara PP, ERC -que
a l’abril es va abstenir, en mostrar
dubtes sobre l’impacte en el co-
merç local- i Vox, així com el PSC,
hi van votar a favor.

El premi L’H Confidencial
torna a quedar desert

LITERATURA4El jurat del pre-
mi de novel·la negra L’H Confi-
dencial ha decidit declarar de-
serta aquesta edició. I és que cap
de les 113 obres presentades en-
guany –50 menys que l’edició
anterior– respon als objectius ni
a la qualitat desitjada d’aquest
certamen. Així ho confirmen
des de l’Ajuntament, coorganit-
zador dels premis, conjunta-
ment amb la biblioteca de la
Bòbila i Clandestina BCN, que
pren el relleu a Roca Editorial. 

El jurat, format pel regidor de
Cultura, David Quirós, la cap de

biblioteques de l’Hospitalet, la
directora de la Bòbila, dos lectors
del club de lectura de l’equipa-
ment, tres especialistes i un re-
presentant de l’editorial Clan-
destina BCN, ha decidit mante-
nir el rigor del guardó –dotat
amb 12.000 euros i la publicació
del manuscrit–, en consonància
amb les novel·les que han estat
distingides amb anterioritat. 

Que el premi quedi desert no
és nou. És una situació que ja va
passar el 2021 i el 2018, quan el
jurat va argüir els mateixos mo-
tius que enguany. 

Reunió entre consistori i FCC
pel camió incendiat a Pubilla
NETEJA4Pocs dies després de
l’incendi d’un camió de les es-
combraries al barri de Pubilla
Cases el 19 de setembre, que va
deixar una vintena de persones
ateses, vuit vehicles cremats i
desperfectes a diverses façanes,
representants de l’Ajuntament es
van reunir amb l’empresa FCC
per analitzar les causes de la in-
cidència i millorar la resposta a
fets com aquest. 

Tot i que no ha transcendit

gaire més d’aquella reunió, la re-
alitat és que el consistori ha re-
novat la contracta de neteja. A
més, pocs dies abans de l’incen-
di l’Ajuntament va anunciar la
incorporació de fins a cinc noves
màquines escombradores per
reforçar el servei de neteja. 

En una visita del passat mes
de març a Espai Línia, l’alcal-
dessa Núria Marín va dir que
confiava que amb el canvi de
contracta el servei anés millor.

Exterior del centre comercial Gran Via 2. Foto: Arxiu

Foto: Ajuntament

Mobilitat | Es reprenen les obres de l’ascensor de Can Buxeres
L’ascensor de Can Buxeres, al barri de Sanfeliu, serà una realitat aviat. Recentment s’han reprès

unes obres molt reivindicades pels veïns, que d’aquesta manera podran salvar els desnivells 
que hi ha entre el parc de Can Buxeres i el barri. Està previst que finalitzin el novembre. 

ECONOMIA4El Ple de setembre
va aprovar un increment del 3%
de l’impost sobre béns immobles
(IBI) i del 5% per al que s’aplica
a hotels i centres comercials.
En xifres, aquesta mesura sig-
nificarà un augment de menys
de 20 euros en la quota anual per
al 90% dels habitatges de la ciu-
tat, detallen des del consistori.

La mesura va comptar amb el
vot favorable del PSC i d’ERC,
l’abstenció dels comuns i el vot
contrari de PP i Vox. El portaveu
dels republicans, Jaume Graells,
va reconèixer que aquesta puja-
da “és un factor negatiu” que
“pot generar dificultats afegi-
des” a moltes famílies, però con-
sidera que la mesura és neces-
sària perquè la recaptació de
l’IBI permet la sostenibilitat i
equilibri dels pressupostos, qües-
tió que considera “clau” per
prestar els serveis municipals a
la ciutadania. Així mateix,
Graells va posar èmfasi en con-

tinuar “ampliant” les bonifica-
cions de l’impost.

En aquest sentit, el Ple va
aprovar mantenir les bonifica-
cions existents, tot i que se n’a-
fegeixen de noves, com ara la del
25% de la quota de l’impost per
als habitatges destinats a llogu-
er amb renda limitada que tin-
guin qualificació de protecció
oficial i que siguin propietat d’u-
na administració pública. “El
projecte d’ordenances fiscals ga-
ranteix els drets socials i els ser-

veis a les persones, la seguretat
i l’habitatge com a prioritats”, va
defensar el primer tinent d’al-
caldia, Francesc J. Belver.

Per la seva banda, des de LH
En Comú van argumentar la
seva abstenció amb el fet que van
rebre amb poc temps d’antelació
la proposta del govern, mentre
que PP i Vox consideren que el
govern municipal no és sensible
amb els veïns i que els impostos
que paguen no es reflecteixen en
millors serveis o estat dels carrers.

Un moment del Ple del setembre. Foto: Ajuntament

El PSC s’entén amb ERC 
per augmentar l’IBI un 3%

» Graells considera necessària la mesura per mantenir els serveis
» Els comuns s’abstenen, mentre que PP i Vox hi voten en contra
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L’AMBici es desplegarà a la
ciutat abans d’acabar l’any

MOBILITAT4Es va presentar a
bombo i plateret a principis d’a-
ny, però a l’Hospitalet el servei
de bicicleta compartida metro-
politana AMBici encara no s’ha
desplegat. En un principi es va
dir que es posaria en funciona-
ment a la segona ciutat de Cata-
lunya a l’abril, però sis mesos
més tard el servei no existeix. 

Des de l’Àrea Metropolitana
de Barcelona (AMB), impulsora
de la iniciativa, reconeixen el re-
tard i confien que el servei que-
di desplegat abans del gener de
l’any vinent.

PREGUNTA AL PLE
De fet, aquesta qüestió va sortir
a col·lació en forma de pregun-
ta al Ple del setembre. Va ser el
regidor d’ERC Coque García
l’encarregat d’interpel·lar al go-
vern municipal sobre si sabien

quan podrien els hospitalencs
començar a utilitzar un servei
del qual ja gaudeixen a les ciu-
tats veïnes. 

Fonts de l’AMB i de l’Ajun-
tament han explicitat a aquesta
publicació que la causa del retard
té a veure amb l’habilitació de
l’escomesa elèctrica de les esta-
cions de les bicis. En aquest
sentit, i per “garantir la posada
en funcionament en òptimes
condicions”, s’està treballant ac-
tualment en la preparació de la
instal·lació elèctrica que per-
meti fer funcionar les parades. “A
mesura que es vagin electrificant
es preveu una implantació gra-
dual del servei”, apunten des
de les dues administracions. 

Sigui com sigui, està previst
que l’AMBici ofereixi una tren-
tena d’estacions i més de 300 bi-
cicletes elèctriques a l’Hospitalet.

SEGURETAT4Segons dades re-
cents del ministeri de l’Interior,
la delinqüència ha crescut en-
guany a la ciutat un 13,6%, xifra
només superada per Barcelona
-15%- i el Prat -13,9%-. Per altra
banda, l’índex de criminalitat
per cada miler d’habitants és
de 36 a l’Hospitalet, una de les
taxes més altes de la metròpoli.
A més, els furts al durant el pri-
mer semestre de l’any han estat
3.828, gairebé mil més que en el
mateix període del 2022.

De fet, el Ple del setembre ja
va abordar la problemàtica de la
seguretat a la ciutat. En aquest
sentit, PP i Vox van tornar a la
càrrega amb  quatre mocions de-
manant més policies al carrer.

Per la seva banda, el govern
municipal va recordar que des de
fa algunes setmanes s’han fet
passes per recuperar les patrulles
de proximitat de la Guàrdia Ur-
bana. De fet, aquests dies es po-
den veure parelles d’agents pa-
trullant els barris. “El govern
aposta per reforçar la policia de
proximitat”, va expressar el tinent
d’alcaldia de Seguretat, Jesús
Husillos, que va dir al Ple que l’A-
juntament està fent “moviments”
en aquest sentit, com ara refor-
çar el nombre d’agents al carrer
per escoltar la ciutadania.

Sobre aquesta qüestió es va
pronunciar l’alcaldessa, Núria
Marín, que va recordar que can-
viar de model de policia no es fa
d’un dia per a l’altre. Així i tot, l’A-
juntament es vanta dels resultats
policials d’un estiu que s’ha sal-
dat amb menys requeriments. De
juliol a mitjans de setembre, la
Guàrdia Urbana, en col·laboració
amb els Mossos i la Policia Na-
cional, ha implementat un dis-
positiu especial a set zones de la
ciutat a través del qual s’han in-
terposat 140 denúncies i s’han
practicat quatre detencions, així
com 444 controls estàtics i 39 ins-
peccions a comerços.

Són resultats que per al go-
vern de Marín demostren que el
reforç de la policia de proximitat

dona fruits. Tanmateix, des de PP
i Vox alerten que els índexs de-
linqüencials van a l’alça. De fet,
des del sindicat SPL-CME avisen
que les dades facilitades per l’A-
juntament no tenen en compte els
requeriments que la Guàrdia Ur-
bana no ha pogut atendre per
manca d’efectius. Amb tot, Hu-
sillos va demanar “una mica de
temps” per presentar una “pro-
posta integral” que recuperi la po-
licia de proximitat. 

CAS SUPERINTENDENT
Relacionat amb la policia, un jut-
jat ha ordenat la suspensió defi-
nitiva del concurs d’oposició a su-
perintendent, a l’espera del pro-
cés penal contra els investigats,
Ramon Dosaigues i José Castro.

Imatge de dos agents patrullant la ciutat aquest estiu. Foto: Ajuntament

Els delictes creixen un 13%
en ple debat per la seguretat

L’Hospitalet continua a l’espera de l’AMBici. Foto: Arxiu
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Les històries que a conti-
nuació relatem poden
semblar d’altres latituds.
Poden semblar extretes

de pel·lícules lacrimògenes. Ex-
cepcions que confirmen una regla
que podria articular-se de la se-
güent manera: el nostre sistema
educatiu, tot i les mancances, fun-
ciona prou bé. Malgrat això, les se-
güents històries són fruit de pre-
guntar a persones que treballen en
centres de la perifèria quina mena
de situacions es troben en el seu
dia a dia. Com són els alumnes
amb els quals tracten? Quines
problemàtiques tenen? No han fet
falta grans investigacions. No-
més unes quantes preguntes han
fet aflorar les escenes que aparei-
xen en aquest reportatge. 

Com resa la frase arquetípica
del periodisme, les següents his-
tòries poden ferir sensibilitats. A
més, demostren que tenim un
greu problema: mentre que els
centres educatius que apareixen
en sèries de televisió com, per ex-
emple, la famosa Merlísón uns, a
la perifèria la realitat és ben dife-
rent. En els primers, la majoria d’a-
lumnes són blancs i pràcticament
no tenen problemes econòmics.
En els segons, una part important
de l’alumnat ve de famílies mi-
grants i pobres. Hem agafat his-
tòries de l’Hospitalet i del Prat, en-
tre altres municipis, però també de
perifèries que hi ha a Barcelona, al
Raval o Nou Barris. No especifi-
carem a quins indrets corresponen
per no estigmatitzar les localitats
i barris on es produeixen. 

ADOLESCÈNCIA
L’alumna era una nena de 14 anys
que cursava segon d’ESO. “De
vegades venia sota els efectes de les
drogues”, explica la treballadora
social d’un centre educatiu d’un
municipi a tocar de Barcelona.
“Podia venir trista, enfadada o eu-
fòrica”, afegeix. A l’institut es van
posar a indagar el que estava pas-
sant quan van veure que la noia
podia desaparèixer durant tres
dies seguits. Aleshores van con-
tactar amb el pare de la nena, que
els va explicar que ell i la nena ha-
vien marxat de Llatinoamèrica
després que la mare els abando-
nés per anar-se’n amb un altre
home. “Hi havia un dol migrato-
ri clar i el pare, per evitar el con-
flicte amb la nena, li deixava fer el
que volia”, explica la treballadora
entrevistada. 

Ell els hi va detallar tot quan ja
no podia més. “L’endemà, un noi
del centre ens va explicar que el dis-
sabte anterior estava en un local que
regentava un home d’uns 30 anys
i va veure que la seva companya de
classe també hi era”, afirma la pro-
fessional. Segons el relat de l’ado-
lescent, l’home major d’edat donava
drogues a menors del barri, i quan
la nena de l’escola va perdre el sen-
tit, l’home se la va endur a una ha-
bitació que va tancar amb clau. “El
noi i un amic seu van estar picant
a la porta perquè l’home deixés sor-
tir la nena, i quan ho va fer, ella no
portava els sostenidors”, diu l’en-
trevistada. “L’alumne no en va vo-

ler donar més detalls perquè en
aquesta mena de centres funciona
la llei del silenci. Si parles més del
compte, ets un xivato”, afegeix.

Les indagacions van continuar,
i una bona amiga de la nena va con-
firmar la pitjor sospita: allò no era
esporàdic. L’home de 30 anys te-
nia relacions amb la nena de 14, as-
síduament. “No ens ho crèiem.
Vam preguntar per la ubicació del
local, però quan l’amiga estava a
punt de donar-nos el punt exacte
on es produïa tot allò, va dir que no

volia continuar parlant”, lamenta
la professional. Finalment, des del
centre es va decidir enviar un cor-
reu electrònic als Mossos, que van
dir que estudiarien el cas. “No sa-
bem com està l’assumpte”, conclou
qui explica aquesta història. 

Sense aquest nivell de foscor,
tres professors d’un altre institut
d’ESO ens expliquen que la màxi-
ma complexitat amb la qual es tro-
ben són els alumnes que tenen “fa-
mílies amb drogodependents i
pares i mares alcohòlics”. “Sovint

reben violència a casa, i quan ve-
nen al centre ho fan alterats”, di-
uen. Reprodueixen el clima que ve-
uen a casa contra els mateixos do-
cents o els companys de classe. “Et
diuen que els seus pares són nar-
cos i que tenen plantacions de
marihuana per confrontar-te”, ex-
pliquen. En altres casos, fins i tot
“hi ha por de castigar certs alum-
nes perquè són de famílies pode-
roses que tenen influència en l’e-
quip directiu i a Inspecció”. 

Són casos comuns, però no fre-

qüents, ja que normalment els
problemes amb els quals s’en-
fronten els docents són més lleus.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels anys
són pràcticament analfabets”, diu
una de les mestres, en aquest cas
de català, que afegeix que al seu
centre cap alumne parla la llengua
i són molts els docents que tam-
poc ho fan. Segons explica, les fa-

Hi ha un percentatge d'assistència mínima obligatòria per continuar cobrant prestacions socials. Foto: Elisenda Rosanas/ACN

Parlem amb docents i treballadors socials de centres educatius amb
complexitat perquè ens expliquin quina mena d’històries es troben en el seu dia
a dia. A diferència del que veiem en sèries de televisió, les problemàtiques a les
escoles i instituts de perifèria, com es diu popularment, poden ferir sensibilitats.

El rostremés foscde
l’educaciódeperifèria
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n Si parlem de perifèria i educació,
hem d’esmentar un concepte: la se-
gregació. Ens referim al procés mit-
jançant el qual alguns centres acu-
mulen la majoria d’alumnes amb pro-
blemes econòmics i d’origen migrant
i, per tant, sense coneixement del ca-
talà o del castellà. No obstant això, la
portaveu del sindicat USTEC, Iolanda
Segura, assenyala que actualment el
motiu més gran de segregació té a
veure amb la classe social.

Així mateix, segons el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de
Catalunya, dels 30 centres catalans on

més segregació escolar hi ha a Primà-
ria, 21 es troben a la regió metropoli-
tana de Barcelona. Pel que fa a la Se-
cundària, la relació és menor, ja que
els municipis de la regió metropolita-
na més segregats no són més de vint.

Això, en paraules de la Fundació
Bofill, significa que en indrets com Ri-
pollet, Badalona, l’Hospitalet o Sant
Adrià de Besòs hi ha centres que con-
centren molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen molts
més alumnes benestants. En el cas de
la metròpoli, la segregació és tan ele-
vada perquè les famílies amb més re-
cursos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè la
segregació suposa una discrimina-
ció entre infants i joves de diferents
classes socials. “Perjudica les opor-
tunitats, ja que al final de la seva
vida educativa, els alumnes en cen-
tres segregats és com si tinguessin
2,5 anys menys cursats”, explica Ma-
ria Segurola, de la Fundació Bofill.
“Hi ha centres on el 80% de l’alum-
nat està en risc de pobresa”, afegeix.
En aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més gran i
això, al final, també té repercussions
en l’ocupabilitat.

Sigui com sigui, la segregació s’ha
reduït en els darrers anys per les dife-
rents iniciatives impulsades des de les
institucions, com el Pacte contra la se-
gregació. Malgrat això, queda camí
per recórrer. Des de la CGT apunten
que una mesura que podria actuar
com a pedaç seria “distribuir l’alum-
nat vulnerable de manera equitativa
pel conjunt de centres”. És, però, un
problema que va molt més enllà. El
sistema educatiu, amb una forta pre-
sència d’escoles concertades i priva-
des, només fa que aprofundir l’abis-
me entre alumnes. “Quina mena de
societat té escoles on hi ha alumnes
que no han trobat altres alumnes que
no són com ells?”, reflexiona Segurola.

Segregació escolar

mílies tenen molt clar que hi ha un
percentatge d’assistència míni-
ma obligatòria per continuar co-
brant prestacions socials, i ella sent
com aquesta mena de nois i noies
estan a l’institut com si fos una fei-
na per no perdre els diners. “Em
sembla terrorífic”, admet. 

Per a un docent que fins a l’a-
ny passat treballava en un centre
perifèric a Barcelona, el més com-
plicat de la seva feina són l’ab-
sentisme i les manques de res-
pecte, sobretot dels nois. “El més
difícil va ser quan un alumne
se’m va encarar després que li de-
manés que es comportés d’una
manera respectuosa”, diu. Ara
treballa al Vallès i se’n fa creus del
respecte dels alumnes. “Quan de-
manes que facin un exercici, el fan.
És increïble”, afirma. 

INFÀNCIA
Fa dies que la mestra de Primària
que ens relata la següent història
està angoixada. No és que li hagi
passat res a ella directament, sinó
que a l’escola on treballa ha tingut
una situació difícil de sostenir, de
les més difícils amb què s’ha tro-
bat en tota la seva carrera. Una
mare i els seus quatre fills, una de
les quals no arriba als dos anys, van
ser desnonats del pis on vivien i
van haver de passar la primera nit

al carrer. “La manca de recursos
econòmics que tenen algunes fa-
mílies és molt dura i és molt difí-
cil no implicar-t’hi a nivell emo-
cional i no endur-t’ho a casa”, ex-
plica la mestra. La mare de quatre
criatures compartia pis amb una
altra dona i la seva filla, que dor-
mien al sofà. Tot i que pagaven, es
tractava d’un pis ocupat per una
màfia que els el rellogava. Elles no
tenien papers i no podien entrar en
el circuit legal de l’habitatge. “No
vull ni saber on van dormir la nit
que els van desnonar”, diu la mes-
tra per afegir que la policia només
els va donar unes mantes i se’n va
despreocupar per complet. 

El problema, amb tot, venia
de lluny. “Aquesta noia és molt
jove i va escapar d’una relació de
maltractament, i ara té depres-
sió”, explica. De fet, tenia un
subsidi per comprar aliments,
però era incapaç de gastar-lo
adequadament perquè els nens
mengessin com cal. “Venien sen-
se haver sopat ni esmorzat”,
apunta. Quan els van desnonar,
la mestra, en conèixer la situació,
va preparar entrepans, i amb
altres docents va ajudar la mare
a buscar un alberg. “A l’equipa-
ment han de sortir al matí a
primera hora i ella em pregunta
què pot fer el cap de setmana...

“Ensenyar el subjecte 
i el predicat és la cosa
menys important 
del món amb aquests
joves, però fent-ho
estableixes uns vincles
i això és positiu 
per a ells”

Ara que fa bon temps, li dic que
vagi al parc”, relata.

No obstant això, la mestra re-
coneix que aquesta no és la tòni-
ca general de l’escola on treballa.
“Els conflictes més habituals no
són de violència directa”, explica.
“Són alumnes amb dificultats per
estar a les aules, perquè venen de
famílies desestructurades i tenen
problemes emocionals, i per tot
això els costa seguir el curs”, diu. 

Així mateix, un altre mestre de
Barcelona relata situacions simi-
lars que, sense arribar a l’extrem
de la mare desnonada, mostren la
fragilitat de les famílies amb pocs
recursos. “Alguns infants venen
sense esmorzar. Encara que no és
la tònica, tampoc són casos aïllats”,
afirma. “També venen amb la
roba que fa pudor perquè fa dies
que els seus pares no els la canvien
ni la renten”, afegeix. 

COMPENSA?
Les situacions que hem recollit són
només algunes de les moltes que
els milers de docents que treballen
al sistema educatiu català en cen-
tres de la perifèria podrien es-
mentar. Davant d’això, la pre-
gunta és clara: compensa aques-
ta feina més enllà de la retribució
econòmica? La resposta és un sí
rotund. “La part més bonica és el

vincle que crees amb els alumnes”,
afirma la treballadora social. Se-
gons el seu punt de vista, el cen-
tre és, per a molts alumnes, un re-
fugi; l’indret on reben tota l’escolta
que de vegades no tenen a casa.
“Agraeixen que els facis cas, bus-
quen l’atenció i són molt agraïts
quan la reben”, afirma un docent
de Secundària per afegir que, sal-
vant les distàncies, els professors
es converteixen en “germans grans
o cosins”. “Hi ha un punt d’amor
mutu que omple i és molt bonic”,
considera. Per la seva banda, la do-
cent de català recalca que “ense-
nyar el subjecte i el predicat és la
cosa menys important del món
amb aquests joves, però fent-ho
estableixes uns vincles i això és po-
sitiu per a ells”, assenyala. 

Els docents dels més menuts
tenen la mateixa sensació. “Hi ha
dies en què no hi trobes la part po-
sitiva”, afirma la mestra que ha atès
la mare desnonada. Malgrat això,
ho reconsidera i diu que “el més
bonic és veure que, per a molts in-
fants, l’escola és una bombolla on
són feliços i se senten protegits i
estimats”.

“Hi ha alumnes 
que venen a l’institut 
a escalfar la cadira
perquè els serveis
socials no molestin 
les seves famílies, 
però que en realitat 
no volen aprendre res”

“Al final de la seva vida educativa, 
els alumnes en escoles i instituts segregats 
és com si tinguessin 2,5 anys menys cursats”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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El Museu repassa la carrera
artística de Ferran Soriano

CENTRE4”Tancar un cercle”.
Aquesta és la voluntat de l’artista
hospitalenc Ferran Soriano, amb
l’exposició Esquitxos d’una vida,
que es pot visitar a l’Harmonia
fins al 26 de novembre. 

La mostra recull una selecció
de les escultures de Soriano,
que té a l’esquena cinc dècades
de trajectòria artística. Aquesta
mostra, de fet, significa la cloen-
da de la seva etapa creativa. De
fet, l’artista va iniciar-la el 1971
a través de l’Agrupació d’Amics
de la Música, una antiga asso-
ciació de la ciutat. 

La mitologia, la fragmentació
del cos humà i la simbologia són
algunes de les temàtiques de
l’exposició. Soriano, de 79 anys,
és conegut per escultures com
Vol de coloms, a Santa Eulàlia,
tot i que també ha cultivat altres
arts com el dibuix, la pintura, el
gravat i la poesia.

La seva obra, sigui com sigui,
s’ha presentat a galeries i museus
d’arreu del món i actualment
embelleix espais urbans amb
les seves escultures a ciutats
com Barcelona, Sant Boi, Rubí i
Sant Pere de Ribes

SANT JOSEP4El govern de Nú-
ria Marín invertirà sis milions
d’euros per fer un centre cultu-
ral a la nau de la fàbrica Cosme
Toda que ha sobreviscut a la ma-
cropromoció que s’hi està fent.
Així ho va confirmar el primer ti-
nent d’alcaldia, Francesc J. Bel-
ver, a la darrera sessió del Ple.
“Continuarem buscant recur-
sos per a rehabilitar i fer nous
equipaments en edificis patri-
monials”, va afirmar Belver. 

I d’on surten aquests recur-
sos que faran servir per traslla-
dar a Cosme Toda el centre cul-
tural de Sant Josep, ara mateix
a la plaça de Tuzla? Doncs de l’o-
peració d’ampliació del centre
comercial Gran Via 2. D’aques-
ta manera, la superfície edifica-
ble de diversos terrenys de Bell-
vitge i les Planes es traspassa al
centre comercial, que podrà
créixer, mentre que, a canvi,
l’Ajuntament aconsegueix un
rendiment urbanístic d’uns 11
milions d’euros. D’aquests, sis
aniran a parar al projecte per
convertir la nau històrica de

Cosme Toda en el nou Centre
Cultural de Sant Josep. 

Tal com van explicar fonts
municipals a Línia L’H a l’abril,
aquest equipament cultural tin-
drà 2.000 metres quadrats,
mentre que els usos dels 4.000
restants es decidiran amb el ve-
ïnat. “La idea és recuperar el mà-
xim de patrimoni possible per
posar-lo a disposició de la ciu-
tadania”, va reblar Belver durant
el passat Ple. 

De fet, aquesta inversió -i la
d’1,6 milions que aniran a parar
a la rehabilitació del castell de
Bellvís, a la Torrassa-, va inclinar
ERC a pronunciar-se favorable-
ment a l’operació del Gran Via 2,
malgrat que a l’abril, quan es va
portar la qüestió per primer cop
al Ple, els republicans van votar-
hi en contra pels efectes que
l’ampliació del centre comer-
cial podria tenir sobre el co-
merç de proximitat. 

Edifici històric de l’antiga fàbrica Cosme Toda. Foto: Arxiu

Invertiran sis milions per fer un
centre cultural a Cosme Toda

L’artista (a la dreta), durant la presentació de la mostra. Foto: Museu de L’H

Centre | El Casino es vesteix de gala pel 150è aniversari
La pista del Casino del Centre va acollir el dia 30 de setembre la festa del seu 150è

aniversari. Hi va haver presents l’alcaldessa, Núria Marín, i la consellera d’Educació,
l’hospitalenca Anna Simó. L’exposició d’història de l’entitat es pot visitar fins al dia 22. 
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Bellvitge | El Gornal

HOMENATGE4El barri recor-
da a un dels seus veïns més
il·lustres i inquiets. D’ara enda-
vant, el Centre Cultural portarà
el nom de José María García-
Clavillo, fundador de l’associació
Amics de Santa Eulàlia i de l’As-
sociació de Pensionistes i Jubi-
lats de l’Hospitalet. 

L’acte de rebateig de l’equi-
pament va tenir lloc el 30 de se-
tembre al pati d’entrada, on van
assistir-hi polítics, amics i fami-

liars de García-Clavillo, que va
morir el 2020 als 74 anys. 

La iniciativa de posar el seu
nom al Centre Cultural va néixer
precisament d’Amics de Santa
Eulàlia, amb el suport de la Co-
missió del Nomenclàtor. García-
Clavillo va arribar a la ciutat els
anys 70 procedent de Ciudad
Real i va involucrar-se en el tei-
xit associatiu i esportiu de la ciu-
tat, fins a convertir-se en tot un
referent per al veïnat.

PATRIMONI4El Ple de setembre
va rebutjar una moció conjunta
d’ERC i LH En Comú Podem per
a la protecció del patrimoni in-
dustrial. En aquest text, presen-
tat pel portaveu dels comuns,
Manuel Domínguez, reclamen
al govern municipal que faci
marxa enrere en la cessió de
l’antiga fàbrica Godó i Trias al hol-
dingVaria Investment, que hi vol
fer un centre d’art. “El govern mu-
nicipal fa molts anys que ha di-
mitit de tenir cura d’aquests con-
junts patrimonials”, va etzibar
Domínguez, referint-se també a
la nau d’Albert Germans, a Sant
Josep, ara ocupada, que ha estat
cedida a Renfe perquè hi faci un
centre de formació. “És una for-
ma de patrimonialitzar el patri-
moni públic, i els ciutadans tenim
dret a gaudir-ne”, va afegir. 

Al seu torn, Jaume Graells,
portaveu d’ERC, va expressar
dubtes sobre si Varia Inves-
tment, un conglomerat d’em-

preses amb molta activitat im-
mobiliària, és l’actor idoni per
gestionar un equipament de cul-
tura. Qui va sumar-se a la moció
és el PP, que va votar a favor de
la proposta. “No podem regalar
el patrimoni públic, l’han de po-
der gaudir els veïns”, va argu-
mentar Sonia Esplugas, la líder
dels populars. 

El PSC, per la seva banda, va
votar en contra de la moció. El

regidor de Cultura, David Qui-
rós, no contempla rescindir la
concessió, i va defensar al Ple
que el model dels socialistes és
el de la col·laboració publico-
privada. “Permet avançar i acon-
seguir recursos que en altres
casos no ens arriben de les ad-
ministracions”, va argumentar.
De manera similar pensa Fran-
cisco González, portaveu de Vox,
que també hi va votar en contra.

Exterior de la Godó i Trias. Foto: Arxiu

El consistori rebutja recuperar 
l’antiga fàbrica Godó i Trias

El Centre Cultural es rebateja
com José María García-Clavillo

URBANISME4El polèmic Pla
Director Urbanístic (PDU) Bio-
pol-Granvia continua fent passes
endavant. I és que el Consell Me-
tropolità de l’Àrea Metropolita-
na de Barcelona (AMB) va apro-
var el 26 de setembre l’informe
que l’ens supramunicipal ha ela-
borat sobre un projecte urba-
nístic que ha marcat l’agenda po-
lítica els últims anys a la ciutat.

Les formacions al consell de
l’AMB que van donar suport a l’es-
crit van ser el PSC, ERC i Junts.
El PP hi va votar en contra, men-
tre que comuns, Compromís i
Acord per Torrelles, Vox i Junts
per Tiana van abstenir-se. 

La consellera i alcaldessa de
Pallejà pels comuns, Ascensión
Ratia, va argumentar l’abstenció
de la seva formació pels impac-
tes que el PDU tindrà sobre la
ciutat. “L’informe no recull els as-
pectes de mobilitat i les correc-
cions ambientals”, va expressar
Ratia, que va recordar que l’Hos-
pitalet és una de les ciutats que
està per sota del verd urbà per

habitant que recomana l’Orga-
nització Mundial de la Salut
(OMS). “El bé públic no ha d’es-
tar sotmès sempre als interessos
privats”, va reblar Ratia. 

Així i tot, la consellera dels
comuns va reconéixer que el
nou projecte contempla millores
pel que fa a la conservació de Cal
Trabal, cosa que ha inclinat ERC,

al seu torn, a votar que sí, tal com
van deixant clar els republicans
des de fa mesos. 

APROVACIÓ DEFINITIVA
D’aquesta manera, el PDU Bio-
pol avança cap a la seva aprova-
ció definitiva, per a la qual encara
no hi ha data, tot i que s’espera
que sigui aviat. 

La proposta del PDU Biopol preserva Cal Trabal. Foto: Arxiu

PSC, ERC i Junts s’alien per
donar via lliure al PDU Biopol 

Innovació | Un hort que es rega amb aigua regenerada
Aigües de Barcelona i Cetaqua han tancat l’estada d’un hort hidropònic al pati d’entrada del Centre

Cultural. Aquesta instal·lació, anomenada REGREEN, fa servir aigua regenerada per regar i té 
un substrat mineral, en lloc de terra comuna, per tal d’innovar en matèria de sostenibilitat.    

Sanitat | Nous serveis d’urgències a l’hospital
L’hospital de Bellvitge ha obert les noves urgències de traumatologia i oftalmologia 
a l’edifici Delta, que es va aixecar el 2021 per donar resposta a la pandèmia. En total,
l’edifici Delta ofereix més de 4.000 metres quadrats d’espais assistencials. 

Un moment de l’acte d’homenatge. Foto: Ajuntament

EDUCACIÓ4L’edifici de l’Esco-
la Municipal de Música, ubicat al
barri del Gornal, va haver de ser-
desallotjat de manera preventi-
va el 27 de setembre, després que
es detectés una esquerda en una
de les parets de l’equipament.
Les classes es van suspendre, a
l’espera que els tècnics revises-
sin l’estructura de la construcció
per tal de determinar les causes
i posar-hi remei.

Fonts municipals van expli-
car que la revisió podria durar al
voltant d’una setmana, i van

afegir que aviat anunciarien un
“pla b” per reprendre l’activitat
docent. De moment, però, les
classes romanen suspeses fins a
nou avís. 

Tot indica que les lliçons d’a-
quest centre es traslladaran pro-
visionalment a unes altres esco-
les de la ciutat que tinguin les
tardes lliures per poder acollir els
alumnes de música. Fins ales-
hores, els alumnes de l’EMMCA
continuen fent activitats pro-
gramades a diferents equipa-
ments del municipi. 

L’Escola de Música roman
tancada per les esquerdes

Exterior de l’edifici de l’Escola de Música, al Gornal. Foto: Ajuntament



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
17 | 

Octubre 2023 línial’H.cat



Octubre 2023

| 18

línial’H.cat

Les Planes | La Florida

Collblanc | La Torrassa

MEDI AMBIENT4Amb motiu de
la Mostra Internacional de Ci-
nema Etnobotànic, el centre
Ana Díaz Rico, en col·laboració
amb la Florida S’Aveïna i Eixar-
colant, va acollir el 22 de se-
tembre el passi de la pel·lícula del
2019 Aleshores creus que la ter-
ra és cosa morta, de Florence
Lazar i ambientada a la Marti-
nica francesa. El film tracta de
l’impacte del tràfic d’esclaus i de
l’agricultura extractivista fran-

cesa en aquella illa del Carib.
Aquesta sessió s’emmarca, a
més, en la tretzena Mostra de Ci-
nema Internacional Etnogràfic,
que és itinerant per tots els ter-
ritoris de parla catalana. 

El programa contempla més
d’una trentena de passis de llarg-
metratges i documentals que
s’han realitzat entre el 14 de se-
tembre i el 6 d’octubre a centres
cívics, biblioteques, sales co-
mercials i fins i tot horts.

CULTURA4L’avinguda Masnou
ha tornat a ser un punt de tro-
bada de les diferents cultures que
conviuen a la ciutat i al distric-
te. I és que del 29 de setembre
fins a l’1 d’octubre, aquest carrer
va ser l’epicentre de la novena
edició del Fòrum de les Cultures
de l’Hospitalet, activitat que
compta amb el suport de l’A-
juntament i que vol ser un reflex
de la barreja cultural que es viu
a la Florida diàriament. 

Enguany hi ha hagut una
quinzena de cultures convidades
d’arreu del món. A més, hi ha ha-
gut una especial presència de
cultures de països de l’est d’Eu-
ropa, des del Bàltic fins als Bal-
cans. Sense anar més lluny, el
Teatre Joventut va acollir es-
pectacles de dansa d’alguns d’a-
quests països. 

També hi va haver partici-
pació d’associacions hondure-
nyes, bolivianes, índies i de la
resta de l’Estat, com ara d’An-

dalusia, Extremadura i també de
catalanes, com l’Esbart Català de
Dansaires, que va fer una ac-
tuació a l’escenari de l’avinguda
Masnou el diumenge 1 d’octubre.

Així mateix, hi havia la pre-
sència d’entitats marroquines,
les quals, però, no van actuar
com a senyal de dol pel terra-

trèmol que va tenir lloc al seu
país a principis del setembre.

Qui va ser l’encarregada de
donar el tret de sortida al festi-
val va ser precisament la cantant
de la Florida Gisela Quirós, que
va interpretar al Teatre Joventut
alguna de les seves cançons du-
rant la presentació del festival.

Una de les actuacions de la festa. Foto: ERC

La Florida exhibeix diversitat
amb el Fòrum de les Cultures

La Mostra de Cinema
Etnobotànic arriba al barri

Participació | Es constitueix el Consell del Districte
El 4 d’octubre va tenir lloc la constitució del Consell de Districte de Florida

i les Planes. Es tracta del primer que es posa en marxa a la ciutat aquest
nou mandat. La reunió va celebrar-se al Centre Municipal Ana Díaz Rico.

Patrimoni |Destinen 1,6 milions per al castell de Bellvís
El govern municipal ha anunciat que dedicarà 1,6 milions d’euros a la rehabilitació
del castell de Bellvís. Són diners que surten d’una operació urbanística que, de
retruc, permetrà ampliar el centre comercial Gran Via 2. 

Fotograma del documental. Foto: IMDB

La Riera Blanca és una frontera
permeable entre dues ciutats,
Barcelona i l’Hospitalet, que,
alhora, marca profundes dife-
rències i desigualtats. Si bé la
més clamorosa és el tall del ca-
laix de les vies, que amaga els ra-
ïls a Barcelona amb un agrada-
ble passeig fins a la frontera
amb l’Hospitalet –ni un metre
més–, n’hi ha altres que també
clamen al cel. Com ara que les
parades d’una mateixa línia de
bus, la V1, tinguin marquesina al
costat barceloní de la Riera Blan-
ca, mentre que a les parades del
mateix carrer a l’Hospitalet, just
al davant, els veïns hagin d’es-
perar al bus a la intempèrie. 

Per tot plegat, un grup de ve-
ïns agrupats al voltant de la Co-
ordinadora d’AMPAs Endavant
exigeixen al consistori que cons-
trueixi una desena de marque-

sines a la Riera Blanca i a uns al-
tres punts del districte. Ja fa cinc
anys que ho demanen, però els
veïns, almenys de moment, s’han
de conformar amb pals de se-
nyalització de la parada de bus. 

Si bé a l’estiu la imatge més
repetida ha estat la de viatgers es-
perant a l’autobús a sota dels bal-
cons –d’arbres tampoc anem
sobrats–per evitar el sol durant
els episodis de calor extrema, ara
que s’apropa l’hivern els veïns te-
men que hagin de tornar a patir
pluja i vent a les parades. “Si

plou, quan vaig amb el nen aca-
bem xops de dalt a baix”, lamenta
María Camila Jiménez, membre
d’AMPAs Endavant i una de les
mares que pateix la manca de
marquesines, que també afecta la
gent gran, que no pot seure men-
tre espera al transport.

Per la seva banda, fonts mu-
nicipals avancen a LH Digital
que estan elaborant un estudi per
instal·lar-ne a diversos  punts del
barri, sobretot a Riera Blanca, i
que hi ha hagut un retard en el
subministrament de materials.

Les marquesines, absents al costat hospitalenc de Riera Blanca. Foto cedida

Exigeixen col·locar marquesines
a una desena de parades del bus
Francisco J. Rodríguez
COLLBLANC-LA TORRASSA

EFEMÈRIDE4Amb motiu del
45è aniversari de l’Associació
Educativa Itaca, l’entitat va in-
augurar un mural commemo-
ratiu el 22 de setembre a l’en-
trada del parc de la Torrassa, al
carrer Montseny cantonada amb
Rosalía de Castro.

L’objectiu de la peça d’art és
“deixar empremta al barri”, tal
com expliquen des de l’associa-
ció. “D’aquesta manera, hem
volgut posar color a una paret
que, a més, dona la benvinguda
als veïns i veïnes per una de les

entrades del barri”, afegeixen.
Per la seva banda, el director ge-
neral d’Itaca, Felipe Campos,
va agrair les generacions que
“han mantingut viu el compro-
mís” de l’associació amb els jo-
ves i les famílies del barri. 

El mural és obra de Núria
Toll, a través d’un encàrrec a Re-
bobinart. Toll ha elaborat un
mural amb les idees i propostes
que li han transmès des de l’en-
titat. En aquest sentit, la pintu-
ra destaca la riquesa i la diver-
sitat de Collblanc-la Torrassa.

Itaca celebra el seu 45è
aniversari amb un mural

Toll, Campos i la regidora, Olga Gómez, davant del mural. Foto: Itaca
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Esports

Hi ha petits escrits, novel·les o
projectes de qualsevol mena que,
per infinites circumstàncies, es
queden durant un temps en un
calaix, un disc dur o en la ment.
Alguns no arribaran mai a veu-
re la llum i altres, com és el cas
de la Super Copa, simplement
s’ajornen. “Enteníem que du-
rant la pandèmia no podíem
crear aquesta nova competició.
Sense la covid-19, segurament
l’hauríem presentat la tempora-
da 2021-2022. O, almenys,
aquesta era la nostra idea”, con-
fessa Ferran Aril (La Seu d’Urgell,
1956), president de la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ).

La Super Copa, que en el cas
de la femenina està entre Lliga
Femenina 2 i Copa Catalunya i en
el de la masculina, entre Lliga
EBA i Copa, ha acabat naixent
durant el Centenari de la Fede-
ració i després de tres anys de coc-
ció. “Volíem organitzar un cam-
pionat amb els 14 millors equips
masculins i femenins que fos la
punta de la piràmide de les nos-
tres competicions, i fer-ho amb la
veu i les opinions dels clubs.
Amb la seva complicitat”, amplia.

A mitjan passada temporada
es van reunir amb les entitats que
tenien opcions de poder disputar
el torneig aquest curs. “Com us
imagineu i voleu que sigui la
nova competició?” o “Quines
creieu que són les vostres ne-
cessitats?” van ser algunes de les
preguntes que van provocar una
pluja d’idees molt profitosa.

Els clubs, per exemple, han
volgut que hi hagi quatre i no tres
auxiliars de taula, i aquest quart
serà designat per la Federació, i
com es pot llegir en les bases de
la competició, “està format es-
pecíficament per a la introducció
de dades estadístiques del partit”.
Resulta un cost extra per als
equips, que han volgut “unificar
criteris en l’estadística”. Les en-
titats també volien, com així serà,
que l’equip campió de la fase re-
gular, després de 26 jornades, tin-
gui més premi esportiu: “El cam-
pió de la fase regular de la Super
Copa femenina accedirà directa-
ment a la fase d’ascens a Lliga Fe-
menina 2 i el de la masculina serà
ja nou equip de Lliga EBA”.

El segon, tercer, quart i cinquè
classificats de la Super Copa fe-
menina es jugaran la segona pla-
ça de la fase d’ascens en una Fi-
nal a Quatre, que fins ara era el
format que decidia els dos bitllets.
Mentre que en la competició mas-
culina també es disputarà una Fi-
nal a Quatre, que, en funció dels
resultats de la Final a Quatre i de
la normativa de la FEB, podria do-
nar lloc a més places a Lliga EBA.

ELS DESCENSOS 
Tant en la Super Copa femeni-
na com de la masculina, els úl-
tims quatre últims classificats de
la fase regular perdran la cate-
goria, i podrien ser-ne més si el
nombre d’equips descendits de
Lliga Femenina 2 o Lliga EBA
no permetessin que pugessin
dos clubs de Copa Catalunya a
la nova competició.

Lluny queda la situació durant
la pandèmia, en què a Copa Ca-
talunya no hi va haver descensos,

però sí ascensos, i Copa va créi-
xer molt en equips. Tant que la
masculina va arribar a tenir tres
grups i la femenina, dos. “Una si-
tuació que va fer encara més im-
portant crear la nova Super Copa,
perquè a Copa hi havia molta di-
ferència de nivell entre alguns
equips”, exposa l’entrevistat.

Es crearà una comissió de se-
guiment de la nova competició,
formada per quatre represen-
tants dels clubs de Super Copa
(dos de la masculina i dos de la fe-
menina), i que seran triats per les
mateixes entitats, i dos o tres de
la Federació Catalana de Bas-
quetbol. La comissió de seguiment
es reunirà cada mes o mes i mig.
Quan sigui necessari, es convocarà
a totes les entitats participants.

Segur que en aquestes re-
unions de seguiment un dels te-
mes estrella serà una de les grans
apostes de la Super Copa: la re-

transmissió televisiva de tots els
partits. Una aposta per visibilitzar
la competició i facilitar que tots els
clubs tinguin accés a veure els
matxs dels rivals. “Entenc que al
principi no serà fàcil perquè hi ha
entitats que no hi estaven acos-
tumats o no ho havien fet mai, i
ningú neix ensenyat. A més, ca-
dascú té les seves circumstàncies.
Qui jugui en una instal·lació mu-
nicipal segurament tindrà condi-
cionants diferents de qui tingui
pavelló propi. El cas és, a poc a
poc, caldrà complir uns mínims
en la retransmissió”, descriu Aril.

Les retransmissions han de ser
en català, respectar els valors de
l’esport, afavorir la neutralitat o
utilitzar llenguatge inclusiu. “Es-
perem que quan s’acabi la primera
volta [just després se celebrarà un
All Star masculí i femení] estigu-
em en una situació molt propera
al que busquem”, desitja Aril.

Amb el CB Granollers-Sese
(55-51), a les 17.30 hores del
passat 16 de setembre, es va do-
nar el tret de sortida a la prime-
ra edició de la Super Copa fe-
menina, que també està forma-
da per AB Premià, Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià, CB Igualada,
CB Roser, CB Prat, CBF Cerda-
nyola, CEJ l’Hospitalet, Club
Bàsquet Samà Vilanova, Draft
Gramenet, Joventut Les Corts,
Manresa CBF i TGN Bàsquet.
Mentre que amb un horari molt
menys habitual (a les 15.45 ho-
res) es va encetar, el passat 23 de
setembre, la competició mascu-
lina, amb un JAC Sants-UE Sant
Cugat (61-53). Els altres 12 equi-
ps que la conformen són Bàsquet
Manresa B, CB Esparreguera,
Club Bàsquet Unificat Lloret,
Círcol Badalona, CB IPSI, CN Sa-
badell, CB Cerdanyola, CB Ri-
pollet, FC Martinenc Bàsquet, El
Masnou Basquetbol, Nou Bàs-
quet Olesa i UE Barberà.

L’aparició de la Super Copa
ha fet que la Tercera Catalana
passi a denominar-se Primera
Territorial. L’estructura d’as-
censos no canviarà i els millors
continuaran pujant a Segona
Catalana. El fet que els grups si-
guin de Barcelona, Lleida, Giro-
na i Tarragona “abaratirà costos
als clubs en els desplaçaments”.

“Segur que hi haurà detalls
i problemes que haurem de so-
lucionar sobre la marxa, i pot-
ser també sorgiran nous ca-
mins. Em dona una confiança
absoluta anar acompanyat dels
clubs per remar amb il·lusió i en
la mateixa direcció perquè la Su-
per Copa creixi i creixi”, com-
parteix, convençut, Aril.

Toni Delgado
L'HOSPITALET

La Super Copa és de consens
» El CEJ l’Hospitalet està disputant la nova competició de la Federació Catalana de Basquetbol
» “Em dona una confiança absoluta anar acompanyat dels clubs“, celebra Ferran Aril, el president

Ferran Aril, durant la presentació de la Super Copa. Foto: M.A. Chazo/ FCBQ

Futbol | El CE l’Hospitalet rep el Club de Futbol Joventut Mollerussa 
El conjunt de Joan Sánchez rebrà el pròxim dissabte 14 d’octubre a les 18.00 hores el Club 

de Futbol Joventut Mollerussa, en partit corresponent a la sisena jornada del grup 
cinquè de Tercera RFEF. El CE l’Hospitalet està completant un excel·lent inici de curs. 
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Alanés un musical inspirat en una histò-
ria real, la d’Alan Montoliu, un noi trans que
es va suïcidar la nit de Nadal del 2015. Set-
manes abans, s’havia convertit en el segon
menor trans de Catalunya que aconseguia
el canvi de nom en el Registre Civil, però
ni això ni el suport familiar van superar el
mal causat per l’assetjament escolar.
Al Teatre Condal de Barcelona.

Teatre

Alan
Mar Puig i Mateu Peramiquel

Amb només vint anys, la mallorquina Ma-
ria Hein acaba de publicar el seu segon àl-
bum. Sota el títol Tot allò que no sap nin-
gú (Hidden Track Records), ha aplegat tret-
ze cançons en què s’ha atrevit amb un can-
vi d’estil, passant del folk que havia fet fins
ara a sons més electrònics i experimentals.
A més, hi ha inclòs col·laboracions amb
Mushkaa, Rita Payés i Socunbohemio.

Música

Un famós actor espanyol, Julio Arenas,
desapareix durant el rodatge d’una pel·lí-
cula. Tot i que mai se’n troba el cadàver,
la policia conclou que ha patit un accident
a la vora del mar. Molts anys després, el
misteri torna a l’actualitat arran d’un
programa de televisió que pretén evocar
la figura de l’actor, oferint en primícia imat-
ges de les últimes escenes que va rodar.

Pelis i sèries

Cerrar los ojos
Víctor Erice

Tot allò que no sap ningú
Maria Hein

Oktoberfest 2023
Barcelona viu durant aquests primers dies de tardor la

desena edició del seu Oktoberfest particular. Programada
del 4 al 15 d’octubre a la plaça Univers de la Fira de Barce-
lona de Montjuïc, la versió nostrada de la tradicional festa
bavaresa ofereix litres i litres de cervesa i els àpats més ca-
racterístics de la gastronomia alemanya. Tal com expli-

quen des de l’organització, l’Oktoberfest Barcelona comp-
ta amb una carpa de més de 6.500 metres quadrats, amb
decoració i ambientació tradicionals de Baviera i amb
música en directe de grups bavaresos i diversos DJ. 

À N G E L  L L À C E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Quan l’any 1990 el Pol Mas veu que l’A-
va Gardner ha mort als seixanta-set anys,
recorda que la va conèixer durant el ro-
datge de Pandora y el holandés errante a
Tossa de Mar, a l’hotel familiar Àncora. Un
rodatge inoblidable que va significar el
seu pas de la infància a la joventut mar-
cat per l’amor per l’actriu, que li durarà
tota la vida. Premi Prudenci Bertrana 2023.

Llibres

L’any que vaig estimar Ava Gardner
Jordi Solé

|Assassin’s Creed
Posa’t a la pell d’en Basim, un lladre de carrer intel·ligent i visionari, al nou

Assassin’s Creed Mirage. Per a PC, PS4 i 5, i Xbox One i X/S. 
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“Jo sempre treballo per al públic. Em sobta molt
quan faig tan feliç tanta gent i resulta que els
crítics mai els faig feliços”. Així justificava Àngel
Llàcer (Barcelona, 1974) a El matí de Catalunya
Ràdio la seva polèmica decisió de no convidar
els crítics teatrals al seu nou espectacle al Teatre
Tívoli, el musical The Producers. Ho feia fa uns
dies davant de diversos crítics al programa de
Ricard Ustrell, sent perfectament conscient de
la polseguera que havia aixecat el seu gest, fins
al punt que una quarantena de crítics havien
publicat un comunicat denunciant la situació.
“No vull ser cornut i pagar el beure”, afegia Llà-
cer a la ràdio pública, alhora que assenyalava
que les crítiques que ha rebut al llarg de “tota”
la seva carrera “sempre han sigut dolentes”. Llà-
cer també va deixar clar que no ha “vetat” nin-
gú: tothom pot veure el xou pagant entrada.

Famosos

Ser artista i un personatge mediàtic
És director de teatre, actor i presentador de televisió

No convidar els crítics al seu nou espectacle
“No vull ser cornut i pagar el beure”, s’ha justificat Llàcer

Indignació entre els crítics
Fins i tot han fet un comunicat denunciant la situació
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

FACTORS

Es parla molt de càncer de mama, però cada any moren prop
de 160.000 dones menors de 70 anys de càncer colorrectal

PULMÓ

CÀNCERS

INDÚSTRIA

E S T I L S  D E  V I D A

i PREVENCIÓ
Cada any moren 2,3 milions de dones al món a conseqüència
del càncer, segons dades del Centre Internacional d’Investiga-
cions sobre el Càncer. Ara, una anàlisi publicada a la revista cien-
tífica The Lancet revela que prop d’un milió i mig d’aquestes do-
nes podrien haver-se salvat gràcies a un diagnòstic precoç. I, a
més, entorn de 800.000 morts s’haurien evitat si les dones afec-
tades haguessin tingut accés a una millor atenció mèdica. La
conclusió de l’informe és que la desigualtat de gènere té un
efecte directe sobre la salut de les dones. 
Per lluitar contra aquesta discriminació, la comissió que ha

elaborat l’anàlisi, formada per acadèmics, sociòlegs, economis-
tes, epidemiòlegs i especialistes en prevenció, reivindica un en-
focament feminista del càncer que situï la malaltia com una
qüestió prioritària en la salut de la dona. 
La seva proposta fa èmfasi en la necessitat d’impulsar més

polítiques de prevenció, però també d’informació perquè les
dones siguin conscients dels factors de risc als quals estan ex-
posades com a dones, principalment el tabac, l’alcohol, l’obesi-
tat i les infeccions, les principals causes de càncer.   

La desigualtat de gènere causamorts

Entorn d’un milió i mig de dones van morir el 2020 
per culpa del tabac, l’alcohol, l’obesitat i les infeccions

Les claus

En les últimes dècades, als països rics les morts de dones per
càncer de pulmó són superiors a les del càncer de mama  

L’informe denuncia que la indústria del tabac i de l’alcohol
dirigeix les seves campanyes comercials cap a les dones
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